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Innstilling til Stortinget 
fra energi- og miljøkomiteen

Dokument 8:137 S (2024–2025)

Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Marit
Knutsdatter Strand, Geir Inge Lien, Per Olav Tyldum,
Gro-Anita Mykjåland og Heidi Greni om ekstraordi-
nære og effektive uttak av jerv for å sikre beitese-
songen

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen sikre at det gjøres
ekstraordinære og målretta uttak av jerv før beite-
sesongen 2025 for å forebygge nye store skadesitua-
sjoner i områder med store tap av sau til jerv over
flere år, for å sikre den todelte målsettingen i rov-
dyrforvaltningen.

2. Stortinget ber regjeringen sikre at Statens na-
turoppsyn (SNO) for hver lisensfellingsperiode må
ta ut restkvoter av jerv i tråd med rovviltforliket fra
2011 (punkt 2.2.4).»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens behandling
Komiteen har i brev av 26. mars 2025 til Klima- og

miljødepartementet ved statsråd Andreas Bjelland
Eriksen bedt om en vurdering av de to forslagene

fremmet i representantforslaget. Statsrådens uttalelse
følger av vedlagte brev av 31. mars 2025. Komiteen invi-
terte til skriftlige høringsinnspill i saken og mottok seks
innspill. Sakens dokumenter, inkludert de skriftlige
innspillene, er tilgjengelige på sakssiden på stor-
tinget.no.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  M a n i  H u s s a i n i ,  l e d e r e n  I n g v i l d
K j e r k o l ,  S t e i n  E r i k  L a u v å s ,  L i n d a  M o n s e n
M e r k e s d a l  o g  S i g u r d  Kv a m m e n  R a f a e l s e n ,
f r a  H ø y r e ,  J a n  To r e  S a n n e r ,  M i c h a e l
Te t z s c h n e r ,  B å r d  L u d v i g  T h o r h e i m  o g  O v e
Tr e l l e v i k ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  M a r i t  A r n s t a d ,
L i s a  M a r i e  N e s s  K l u n g l a n d  o g  G r o - A n i t a
My k j å l a n d ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Te r j e
H a l l e l a n d  o g  M a r i u s  A r i o n  N i l s e n ,  f r a  S o s i -
a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  L a r s  H a l t b r e k k e n ,  f r a
R ø d t ,  S o f i e  M a r h a u g ,  f r a  Ve n s t r e ,  O l a
E l v e s t u e n ,  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,
U n e  B a s t h o l m ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i ,
K j e l l  I n g o l f  R o p s t a d , viser til at Stortinget har
vedtatt at jervebestanden skal forvaltes så nært
bestandsmålet som mulig. Dette gjelder både nasjonalt
bestandsmål og regionale bestandsmål i hver enkelt
forvaltningsregion. Stortinget har videre vedtatt at det
skal føres en tydelig soneforvaltning der rovviltnemn-
dene skal prioritere ulike deler av den enkelte region til
henholdsvis jerv og beitedyr.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Senterpartiet og Miljøpartiet De Grønne, viser til at
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målsettingen er å oppfylle de regionale bestandsmålene
innenfor de soner rovviltnemndene har prioritert til
jerv, og beitenæringen skal i disse områdene tilpasses
forekomsten av jerv. I beiteprioriterte områder er det
ikke mål om etablering av jerv, og terskelen for å tillate
uttak av jerv er lav.

F l e r t a l l e t  viser til at forvaltningen gjør målrette-
de ekstraordinære uttak av jerv for å unngå store ska-
desituasjoner og for å komme ned på bestandsmålet i
den enkelte region, og at forvaltning føres i samsvar
med rovviltforlikets punkt 2.2.4 om ekstraordinære ut-
tak av restkvoter av jerv.

F l e r t a l l e t  viser for øvrig til statsrådens svarbrev
angående forslaget, datert den 31. mars 2025.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener rovdyrforliket ikke kan tas til inntekt for at
beitenæringen skal tilpasses forekomsten av jerv, hver-
ken i beiteprioriterte områder eller i leveområder for
jerv. Også i jerveområder må det være adgang til skade-
felling. I beiteprioriterte områder bør skadefelling være
ubetinget. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at jervebe-
standen de siste 15 årene har vært langt over det fastsat-
te bestandsmålet, og at lisensjakt i mange tilfelle har
vært mislykket.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e , vil fremheve viktigheten av en rovdyrpoli-
tikk som balanserer levedyktige bestander av rovvilt og
samtidig ivaretar beitenæring og lokalsamfunn. F l e r -
t a l l e t  mener at rovdyr må sikres en plass i naturen der
det er naturlig. Det skal være lav terskel for felling av
rovvilt i beiteprioriterte områder og høy terskel for ut-
tak i rovviltprioriterte områder.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i  o g  R ø d t ,  ønsker i den forbindelse å
understreke at rovviltbestander skal forvaltes i tråd
med vedtatte bestandsmål gjennom en tydelig sonefor-
valtning. Det nasjonale bestandsmålet for jerv er fordelt
mellom de ulike forvaltningsregionene. Bakgrunnen for
dette er blant annet å sikre en sammenheng i jervebe-
standen og hensynet til beitenæringene ved at de ulem-
per jerven medfører, blir fordelt.

D e t t e  f l e r t a l l e t  anerkjenner i likhet med stats-
råden at region 5 (Hedmark) og 6 (Trøndelag og Møre og
Romsdal) har en jervebestand som er betydelig høyere
enn regionale bestandsmål. I tråd med tidligere stor-
tingsvedtak, blant annet rovdyrforliket etter behandlin-
gen av Dokument 8:163 S (2010–2011), bør uttak av jerv
prioriteres i regioner der bestanden er større enn regio-
nalt bestandsmål. Dette arbeidet pågår allerede i tett

samarbeid med Miljødirektoratet og Statens naturopp-
syn.

E t  t r e d j e  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i ,  R ø d t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , fremmer
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fortsette det pågående
arbeidet med å sikre at det gjøres målrettede ekstraordi-
nære uttak av jerv i regioner hvor bestanden er over be-
standsmålet, for å unngå store skadesituasjoner og tap
av beitedyr i tråd med Stortingets tidligere vedtak.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  viser til at jerv er det
rovviltet som forårsaker flest skader på beitedyr. I flere
år har antallet jerv ligget godt over bestandsmålet, både
nasjonalt og i flere av rovviltregionene. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at det ble gjennomført ekstraordinæ-
re uttak av jerv i Innlandet, Møre og Romsdal, Nord-
Trøndelag, Agder, Rogaland, Vestland og Telemark. Jer-
vens utbredelse og medfølgende konflikt øker.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  understreker at
jerven utgjør en stor trussel mot samisk reindrift, særlig i
områder der også annet rovvilt volder tap. Tap av rein,
spesielt simler og kalver, undergraver reindriftas bære-
kraft og framtidsutsikter og fører til redusert dyrevelferd.
Når jervebestanden ligger over bestandsmålet, øker risi-
koen for omfattende tap. Dette utfordrer både den øko-
nomiske stabiliteten og retten til å utøve samisk kultur
og næring. Det er derfor viktig med målrettede uttak av
jerv i utsatte områder for å beskytte reindriftsnæringen.

Videre viser k o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a
S e n t e r p a r t i e t  til at villreinen allerede er en sårbar
art, presset av inngrep, ferdsel og arealtap. I flere vill-
reinområder er bestanden under målet for god beva-
ringsstatus. Når jervebestanden i tillegg ligger over be-
standsmålet, forsterkes presset ytterligere. Dette kan
bidra til økte forstyrrelser og tap, særlig i kalvingsperio-
den. Dersom beitenæringen svekkes som følge av store
tap til rovdyr, vil også jerven i større grad måtte jakte på
villrein som alternativt bytte. Dette svekker villreinens
muligheter for reproduksjon og overlevelse ytterligere.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f ra  S e n t e r p a r t i -
e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r -
t i  vil understreke at jervesonene er forvaltningssoner
for jerv der bestanden skal forvaltes så nært bestands-
målet som mulig. Med begrensede beiteressurser og
økte ambisjoner om selvforsyning er Norge nødt til å ta
grep for å sikre grunnlaget for beitenæring og samisk
reindrift.
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D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at jerv kan tas ut ved
skadefelling i beitesesongen, ved målrettet uttak gjen-
nom lisensfellingen eller gjennom forebyggende hiut-
tak på våren. Lisensfellingen av jerv fungerer ikke som
bestandsregulerende virkemiddel alene, særlig ikke i
store alpine områder. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at
skadefelling av jerv må effektiviseres med flere moderne
jaktmetoder og målrettede tiltak som kan iverksettes
raskt. Derfor mener d i s s e  m e d l e m m e r  at Statens
naturoppsyn (SNO) må ta ut resterende kvote.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at forvaltningen i
områder med store tap av beitedyr må ses samlet, slik at
skadedyr tas ut på grunnlag av et helhetlig bestandsmål,
og at ekstraordinære tiltak må gjennomføres raskt i li-
sensfellingsperioden. Dette må skje uavhengig av om
det er i en jervesone, eller om tallet på ynglinger er opp-
nådd, så lenge en nasjonalt ligger over bestandsmålet
over tid. Soneforvaltning skal sikre at man når bestands-
målene. Når bestandsmålene er oppnådd, må bestan-
den av jerv forvaltes både i prioriterte beite- og jerve-
områder for å nå den todelte målsettingen.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at miljøfor-
valtningen, i tråd med rovviltforliket fra 2011, så langt
det er mulig må sørge for at resterende kvote tas ut i de
områdene der lisensfellingskvote er gitt, hvis lisensfel-
ling ikke gir tilfredsstillende uttelling.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sikre at det gjøres eks-
traordinære og målretta uttak av jerv før beitesesongen
2025 for å forebygge nye store skadesituasjoner i områ-
der med store tap av sau til jerv over flere år og for å sikre
den todelte målsettingen i rovdyrforvaltningen.»

«Stortinget ber regjeringen sikre at Statens na-
turoppsyn (SNO) for hver lisensfellingsperiode må ta ut
restkvoter av jerv i tråd med rovviltforliket fra 2011
(punkt 2.2.4).»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  Ve n s t r e  o g
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  viser til at jerv er fredet i
Norge og står som sterkt truet på Norsk rødliste for arter
2021. I tillegg er jerv en norsk ansvarsart, det vil si en art
som Norge har et særlig ansvar for å beskytte fordi mer
enn 25 pst. av den europeiske bestanden finnes her i
landet. Siden jerv er vanskelig å jakte på, benyttes hiut-
tak som virkemiddel for å holde bestanden nede. Under
hiuttak graver ansatte i Statens naturoppsyn (SNO) seg
ned til hiet og avliver enten mor og unger eller bare un-
gene. Av dyreetiske grunner er d i s s e  m e d l e m m e r
kritiske til slike uttak av jerv og mener at behovet for sli-
ke hiuttak av jerv må begrenses.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at for å få en livskraftig
bestand av jerv i Norge må bestanden tillates å øke, og at
det kan gjøres i områder hvor det ikke fører til økt tap av
beitedyr. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til Rovdata, en selv-

stendig enhet i Norsk institutt for naturforskning (NINA),
som viser at antallet sau og lam erstattet for tap til jerv er
mer enn halvert siden 2007 ned til 6 731 dyr erstattet i
2024. Dette viser at man har en profesjonell rovdyrforvalt-
ning i Norge det ikke er nødvendig å stramme inn på.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  viser til at mangelen på naturlige pre-
datorer som jerv på Hardangervidda gjør at det i dag er
et økosystem i ubalanse. Det er påvist skrantesyke på
enkelte villrein på Hardangervidda, i tillegg til forekom-
ster av fotråte, som særlig angriper kalver. Jerv livnærer
seg blant annet av å ta syke og skadde villrein og bidrar
dermed til å begrense smitteoverføring av sykdom mel-
lom dyr. D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor jerv igjen
bør tillates å etablere seg på Hardangervidda.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  Ve n s t r e  o g
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  fremmer følgende for-
slag:

«Stortinget ber regjeringen forvalte bestandsmålet
for jerv som et minimumsmål.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Senterpartiet, Fremskrittspartiet og Kris-
telig Folkeparti:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen sikre at det gjøres ekstra-
ordinære og målretta uttak av jerv før beitesesongen
2025 for å forebygge nye store skadesituasjoner i områ-
der med store tap av sau til jerv over flere år og for å sikre
den todelte målsettingen i rovdyrforvaltningen.

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen sikre at Statens na-
turoppsyn (SNO) for hver lisensfellingsperiode må ta ut
restkvoter av jerv i tråd med rovviltforliket fra 2011
(punkt 2.2.4).

Forslag fra Venstre og Miljøpartiet De Grønne:

Forslag 3

Stortinget ber regjeringen forvalte bestandsmålet
for jerv som et minimumsmål.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Sosialistisk Venstre-
parti, Rødt og Kristelig Folkeparti.
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Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Stortinget ber regjeringen fortsette det pågående arbeidet med å sikre at det gjøres målrettede ekstraordinære ut-
tak av jerv i regioner hvor bestanden er over bestandsmålet, for å unngå store skadesituasjoner og tap av beitedyr i
tråd med Stortingets tidligere vedtak.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 13. mai 2025

Ingvild Kjerkol Stein Erik Lauvås
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8013 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Kongens gate 20 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 882 

Vurdering av Dokument 8:137 S (2024-2025) 
Jeg viser til brev fra energi- og miljøkomiteen der det bes om min vurdering av Dokument 
8:137 S (2024-2025) fra stortingsrepresentantene Marit Knutsdatter Strand, Geir Inge Lien, 
Per Olav Tyldum, Gro-Anita Mykjåland og Heidi Greni om ekstraordinære og effektive uttak 
av jerv for å sikre beitesesongen. Det foreslås følgende vedtak:  

1. Stortinget ber regjeringen sikre at det gjøres ekstraordinære og målretta uttak av jerv
før beitesesongen 2025 for å forebygge nye store skadesituasjoner i områder med
store tap av sau til jerv over flere år, for å sikre den todelte målsettingen i
rovdyrforvaltningen.

2. Stortinget ber regjeringen sikre at Statens naturoppsyn (SNO) for hver
lisensfellingsperiode må ta ut restkvoter av jerv i tråd med rovviltforliket fra 2011
(punkt 2.2.4).

På bakgrunn av min gjennomgang som følger under mener jeg det ikke er behov for  å vedta 
forslagene i Dokument 8:137 S (2024-2025). Hovedbegrunnelsen for mitt standpunkt er at 
rovviltforvaltningen gjennomfører det vedtaksforslagene går ut på. Forvaltningen gjør 
målrettede ekstraordinære uttak av jerv for å unngå store skadesituasjoner og for å komme 
ned på bestandsmålet i den enkelte region. Jeg understreker også at vi fører en forvaltning i 
samsvar med rovviltforlikets punkt 2.2.4 om ekstraordinære uttak av restkvoter av jerv.   

Stortinget har vedtatt at jervebestanden skal forvaltes så nært bestandsmålet som mulig. 
Dette gjelder både nasjonalt bestandsmål og regionale bestandsmål i hver enkelt 
forvaltningsregion. Et slikt presisjonsnivå er meget krevende i praksis, blant annet fordi 
tilfeldigheter i vandringer, dødelighet, antall tisper som får unger det enkelte år og så videre 
kan variere betydelig mellom år. Dette er også en viktig del av begrunnelsen for at 
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Side 2 
 

rovviltnemndenes myndighet til å kunne vedta fellingskvoter for jerv er basert på et 
gjennomsnitt av de siste tre år, og ikke styres av antall ungekull født hvert enkelt år. 
 
Bestandssituasjonen 
Antall ynglinger (ungekull) av jerv har over tid vært høyere enn det nasjonale bestandsmålet 
på 39 årlige ungekull. De tre siste årene er det registrert henholdsvis 45, 64 og 61 ungekull 
på landsbasis, med et nasjonalt gjennomsnitt på 56,7 ungekull. Samtidig er det i denne 
sammenheng viktig å understreke at det er gjennomført flere hiuttak der mordyr og/eller 
ungene er avlivet på seinvinteren/våren, slik at antall ungekull ved inngangen til 
beitesesongen for sau har vært lavere. Etter hiuttak har vi de tre siste årene hatt henholdsvis 
40, 55 og 52 ungekull på landsbasis, med et gjennomsnitt på 49 ungekull. Det vil si 10 
ungekull over det nasjonale bestandsmålet. 
 
Det nasjonale bestandsmålet for jerv er fordelt mellom de ulike forvaltningsregionene. 
Bakgrunnen for dette er blant annet hensyn til å sikre en sammenheng i jervebestanden og 
hensyn til beitenæringene ved at de ulemper jerven medfører blir fordelt. Fordi 
jervebestanden skal forvaltes så nær bestandsmålsom mulig, må uttak av jerv prioriteres i de 
regioner der bestanden er større enn regionalt bestandsmål. 
 
Situasjonen varierer betydelig mellom regionene, og det er nå region 5 (Hedmark) og 6 
(Trøndelag og Møre og Romsdal) som har en jervebestand som er betydelig større enn sine 
respektive regionale bestandsmål. I de øvrige forvaltningsregionene har jervebestanden vært 
nær eller i samsvar med de regionale bestandsmålene. For en mer detaljert fremstilling av 
antall ungekull både nasjonalt og regionalt, og både før og etter hiuttak, viser jeg til tabellen 
under. Tallene i parentes viser antall ungekull etter at hiuttak er gjennomført. 
 
Region Bestandsmål 2022 2023 2024 Gj. Snitt 
1 0 1 (0) 1 (0) 0 0,7 (0) 
2 0 0 0 0 0 
3 4 2 6 (5) 7 (5) 5 (4) 
4 0 0 0 1 0,3 
5 5 10 (9) 15 (13) 11 (10) 12 (10,7) 
6 10 9 (7) 16 (15) 20 (4) 15 (12,7) 
7 10 11  11 (10) 11 (10) 11 (10,3) 
8 10 12 (11) 15 (12) 11 (10) 12,7 (11) 
Sum Norge 39 45 64 61 56,7 (49) 

 
Tydelig soneforvaltning 
I tillegg til at jervebestanden skal forvaltes så nær både nasjonalt og regionale bestandsmål 
som mulig, kommer prinsippet om tydelig soneforvaltning. Stortinget har vedtatt at det skal 
føres en tydelig soneforvaltning der rovviltnemndene skal prioritere ulike deler av den enkelte 
region til henholdsvis jerv og beitedyr. Målsettingen er å oppfylle de regionale 
bestandsmålene innenfor de soner rovviltnemndene har prioritert til jerv, og beitenæring skal 



 

 

Side 3 
 

i disse områdene tilpasses forekomsten av jerv. I beiteprioriterte områder er det ikke mål om 
etablering av jerv og terskelen for å tillate uttak av jerv er lav.  
 
Jeg merker meg at forslagsstillerne argumenterer for at det må skje uttak av jerv uavhengig 
av om det er et område rovviltnemndene har prioritert til jerv eller om regionale bestandsmål 
er oppnådd, og at det avgjørende er om bestanden nasjonalt er over bestandsmålet og om 
det er skader på beitedyr. Dette mener jeg ikke er i samsvar med Stortingets vedtatte 
politikk. Mitt utgangspunkt er at uttak av jerv må prioriteres med mål om å forvalte så nær de 
regionale bestandsmål som mulig i hver enkelt region, og i samsvar med den 
soneinndelingen rovviltnemndene har fastsatt. Det nasjonale bestandsmålet og den 
nasjonale bestandsstatusen har i utgangspunktet ikke betydning for de vurderinger som skal 
gjøres i den enkelte region. 
 
Uttak av jerv 
Forslagsstillerne foreslår at regjeringen skal sikre at Statens naturoppsyn (SNO) for hver 
lisensfellingsperiode må ta ut restkvoter av jerv i tråd med rovviltforliket fra 2011 (punkt 
2.2.4). 
 
Punkt 2.2.4 i forliket av 2011 lyder:  

«I de tilfeller der lisensfelling ikke gir tilfredsstillende uttelling, skal 
miljøforvaltningen så langt det er mulig sørge for at resterende kvote tas ut i de 
områdene lisensfellingskvote er gitt. Uttak i det som av rovviltnemndene er 
definert som prioriterte beiteområder i de enkelte regionene blir prioritert.» 

 
Når det gjelder bestandsregulering av jerv har Stortinget vedtatt at lisensfelling utført av 
vanlige jegere skal være hovedvirkemiddelet. Lisensfelling har over tid ikke gitt ønsket effekt, 
men det har aldri før blitt felt så mange jerver som under årets lisensfelling. Denne 
utviklingen er positiv, og betyr at vi nærmer oss Stortingets vedtak om at lisensfelling skal 
være hovedvirkemiddelet. Særlig har lisensfellingen vært effektiv i Innlandet og Trøndelag, 
og inklusiv to jerver felt av Statens naturoppsyn er kvoten fylt i region 3 (Oppland). 
 
At lisensfellingen er mer effektiv, reduserer samtidig behovet for ekstraordinære uttak i statlig 
regi. Det er likevel slik at det fortsatt er behov for å gjennomføre ekstraordinære uttak. Dette 
gjennomfører Miljødirektoratet «så langt det er mulig» i tråd med rovviltforliket punkt 2.2.4. 
Miljødirektoratet startet arbeidet med ekstraordinære uttak allerede tidlig høsten 2024 med 
vedtak om ekstraordinære uttak av enkeltdyr i flere områder. Parallelt med registreringen av 
ungekull, som pågår i disse dager, vurderer også Miljødirektoratet fortløpende om det er 
ytterligere behov for ekstraordinære uttak. I tillegg til informasjon fra bestandsregistreringene 
inngår resultater fra lisensfelling, vurdering av skadepotensial på beitedyr og anbefalinger fra 
rovviltnemndene i Miljødirektoratets vurderinger. 
 
Det er i denne sammenheng også av betydning å vise til at lisensfellingskvotene som 
nemndene setter for lisensfelling av jerv i noen tilfeller er romslige. Dette for å sikre at kvoten 
ikke skal virke begrensende på uttak, særlig i beiteprioriterte områder. Når Klima- og 
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miljødepartementet behandler klager på slike vedtak praktiseres en høy terskel for å endre 
nemndenes kvotevedtak, men det er samtidig understreket at det ikke kan forventes at 
Statens naturoppsyn i alle tilfeller tar ut resterende kvote dersom kvoten ikke blir fylt.   

Det er  samtidig viktig å understreke at ekstraordinære uttak er krevende oppdrag også for 
Statens naturoppsyn, og at det er svært viktig å ivareta sikkerheten til fellingspersonellet som 
utfører slike oppdrag. Effektiv og sikker gjennomføring avhenger av gode vær- og 
snøforhold, og årlig er det slik at ikke alle uttak som vurderes eller blir vedtatt lar seg 
gjennomføre. Dette skyldes blant annet rasfare ved ynglelokaliteter eller at vær- og 
snøforhold ikke tillater trygg og effektiv bruk av helikopter.  

Jeg mener på denne bakgrunn vi verken bør eller kan garantere for at Statens naturoppsyn 
skal gjennomføre uttak av resterende lisensfellingskvoter i alle områder. 

Tap av beitedyr til jerv 
I forslaget står det innledningsvis at overoppfyllelse av bestandsmål på jerv ga et ekstra tap 
på 2 400 sau i 2024. Det er ingen nærmere redegjørelse for hvordan forslagsstillerne har 
kommet frem til dette tallet, men jeg kan ikke se at det er grunnlag i erstatningstallene for en 
slik påstand. Av om lag 2 millioner sau og lam som slippes på utmarksbeite årlig, og et 
totaltap på om lag 100 000 dyr til alle årsaker, ble om lag 6 700 dyr erstattet som tapt til jerv i 
2024. Dette er en nedgang fra om lag 7 100 dyr i 2023.  

Når det gjelder tap av sau og lam til jerv er det i tillegg slik at hoveddelen av skadene blir 
påvist innenfor de områder rovviltnemndene har prioritert til jerv. Etter prinsippet om tydelig 
soneforvaltning er det tilpassing av beitenæring som skal være hovedvirkemiddel for å 
redusere tap i områder prioritert til jerv. I områder prioritert til jerv skal det være en fast 
forekomst av jerv i tråd med de regionale bestandsmålene, og fortsatt tap av sau og lam vil 
være forutsigbart dersom ikke nødvendige tilpassinger av beitebruken blir gjennomført.  

Jeg vil avslutningsvis forsikre komiteen at rovviltforvaltningen gjør alt den kan for å få 
jervebestanden i samsvar med bestandsmålet i den enkelte rovviltregion og for å unngå 
store skadesituasjoner. Jeg viser også til at Klima- og miljødepartementet denne vinteren har 
hatt egne styringsmøter med alle rovviltregioner, der nemndene og Klima- og 
miljødepartementet er enige om at jervebestanden i den enkelte region skal ligge så nær 
bestandsmålet som mulig. Vi har også jevnlig kontakt med Miljødirektoratet for å forsikre oss 
om at Statens naturoppsyn bistår aktivt i arbeidet med å avlive jerv i særlig skadeutsatte 
områder og for å komme ned på bestandsmålet i den enkelte region. 

Med hilsen 

Andreas Bjelland Eriksen 
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